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عملكرد ضعيف تيم مردان اجازه نداد كاراته 
ايران با وجود درخشش كاراته كاهای بانوی 
خود در قهرماني آسيا به سكو برسد. رقابت 
س�ه روزه بهترين كاراته كاهاي قاره كهن در 
تاش�كند با اينكه هفت مدال ب�راي كاروان 
كشورمان به همراه داشت، اما جايگاه پنجمي، 
عنواني درخور ش�أن كاراته ايران نيس�ت. 

    
بيست و يكمين دوره رقابت هاي كاراته قهرماني 
آسيا براي ما با حاشيه ناپديد شدن 40 هزار دلار 
و يورو آغاز شد و در نهايت هم برخلاف انتظارات، 
خبري از درخشش كوميته مردان نبود. رقابت 
سه روزه كاراته كاها ديروز به پايان رسيد و تيم 
كوميته مردان در كس��ب مدال طلا ناكام ماند. 
تنها طلاي كاروان اعزامي كش��ورمان را آتوسا 
گلشادنژاد به گردن آويخت؛ يک طلا، سه نقره 
و سه برنز باعث ش��د تيم كاراته ما )در مجموع 
مردان و زنان و در دو بخش كاتا و كوميته( مقامي 
بهتر از پنجمي آسيا به دس��ت نياورد. قهرماني 
قزاقستان با چهار طلا، يک نقره و پنج برنز زنگ 
خطري براي كاراته ايران است، درحالي كه ژاپن 
)با سه طلا، پنج نقره و چهار برنز( نايب قهرمان 
آسيا شد و حتي ويتنام )س��ه طلا و يک برنز( و 
اردن )دو طلا و س��ه برنز( نيز با كسب مقام هاي 

سومي و چهارمي از ما جلو زدند!

   ناكامي تيم مردان 
در روز پاياني مس��ابقات همه نگاه ها به مبارزه 
كوميته تيمي مردان بود. ش��اگردان ش��هرام 
هروي براي رس��يدن به فينال تركمنس��تان، 
عربستان و قزاقستان را شكس��ت دادند، اما در 
گام آخ��ر مقابل اردن كم آوردن��د و يک طلاي 
ارزشمند از دس��ت مان پريد. شكست 3 بر 2 به 
اردن قابل باور نيس��ت. تيم كوميته مردان در 
جدالي سخت با اردن و در مبارزه آخر تا 9 ثانيه 
مانده به پايان مس��ابقه پيروز ميدان و قهرمان 
آسيا بود، اما بي دقتي صالح اباذري در ثانيه هاي 
پايانی باعث ش��د پيروزي 2 بر صفر او به باخت 
3 بر 2 تبدي��ل و طلايمان با نقره عوض ش��ود. 
اسماعيل معتمدي 4 بر يک حريف اردني را برد، 
ولي مهدي عاشوري 4 بر 2 شكست خورد و پس 
از آن هم محمود نعمتي با عملكردي ضعيف 10 
بر 4 باخت. مرتضي نعمت��ي در مبارزه چهارم 
با تلاش زياد 7 بر 3 به پيروزي رس��يد و كار به 
تساوي 2 - 2 كشيد. منتها اباذری  نتوانست از 
اين فرصت استفاده كند و در ثانيه هاي آخر ورق 

به سود حريف برگشت. 
عملكرد ضعيف م��ردان كاراته اي��ران فراتر از 
ح��د انتظار بود، ت��ا جايي  ك��ه مرتضي نعمتي 
تنها مدال انفرادي كوميته م��ردان را به گردن 
آويخت. نعمتي در وزن 75 - به هر زحمتي بود 

با عبور از سد حريفان عربستاني، ازبک و ژاپني 
به فينال رسيد، ولي در ديدار پاياني به نوركانات 
آژيكانوف قزاقستاني باخت )5 بر 3( و به مدال 
نقره بسنده كرد. كاتا مردان نيز دستش به مدال 
طلا نرس��يد. بعد از ناكامي مطل��ق كاتاروها در 
بخش انفرادي، م��ردان كات��ا در بخش تيمي 
)ابوالفضل شهرجردي، ميلاد فرازمهر و علي زند( 
يک مدال برنز به دست آوردند. تيم ايران بعد از 
پيروزي بر چين تايپه به ژاپن باخت و مجبور شد 
با تايلند مبارزه كند. پس از تحميل باخت به اين 

تيم، ويتنام را برد و برنز آسيا را به چنگ آورد. 
   پيشرفت بانوان در كوميته

تنها طلاي كاروان اعزامي به تاشكند از آن آتوسا 
گلشادنژاد شد. ملي پوش كوميته بانوان در وزن 
61-كيلوگرم براي هموار س��اختن مسيرش تا 
فينال كاراته كايي از هند را برد، پس از آن نوبت 
به حريف چيني بود كه 5 بر صفر تن به شكست 
دهد و حتي نماينده ژاپن نيز نتوانس��ت مقابل 
گلشادنژاد راه به جايي ببرد. در فينال نماينده 
كوميته بانوان 5 بر يک رقيب ازبک را قاطعانه 
شكست داد و اجازه نداد كاراته ايران بدون طلا 
تاشكند را ترك كند. قبل از او فاطمه سعادتي 
در وزن 55 - كيلوگرم هم به فينال رسيده بود، 
ولي طلا را از دس��ت داد. او در فينال در جدال 
با هوانگ تاي ويتنامي 5 بر صفر مغلوب ش��د و 

مدال نقره را به گردن آويخت. سعادتي پيش از 
اين دو برنز آسيا را در سال هاي 2022 و 2023 
به دست آورده بود. س��ارا بهمنيار در وزن 50- 

كيلوگرم مدال برنز را از آن خود كرده بود.
كوميته بانوان در بخش تيم��ي نيز بدون مدال 
از تاتامي خارج نشد؛ ش��اگردان پگاه زنگنه كه 
شايس��تگي صعود به فينال را داشتند با قبول 
شكس��ت 2 بر يک برابر قزاقس��تان ب��ه ديدار 
رده بندي رفتند و چين تايپه را 2 بر يک بردند و 
روي سكوي سوم آسيا ايستادند. با اين حال تيم 
كاتا بانوان با تركيب سپيده اميني، مليكا عزتي و 
زينب السادات حسيني موفق به كسب مدال در 

قهرماني آسيا 2025 نشدند. 
   قدر پاراكاراته را بدانيم

تيم ملي پاراكاراته با هفت مدال رنگارنگ روي 
س��كوي قهرماني آسيا ايس��تاد و خيال همه را 
راحت كرد. دو طلا، س��ه نقره و دو برنز ايران را 
معصومه ايجي، فرزاد صفري، نگار فراهاني، ليلا 
چاليان، حافظ حافظي كيا، محمد جعفري فهيم 
و رحيم گل محمدي براي كشورمان به ارمغان 
آوردند. اين در حالي اس��ت كه فاطمه صادقي، 
علي زند، بهنام دهق��ان زاده، مبين��ا كاوياني، 
رض��ا بش��ارتي، محمدرضا گيلانپ��ور، محمود 
نعمتي، علي مسكيني و حنانه صالحي با حذف 

از مسابقات به سكوي آسيا نرسيدند.

اشرف رامين

فريدون حسن

پاريسي ها آماده فتح سه گانه

انريكه: مي خواهيم 
تاريخ ساز باشيم

پاري سن ژرمن با فنح جام حذفي فرانسه در يک قدمي كسب سه گانه اين 
فصل قرار گرفته است. شاگردان انريكه كه پيش از بازي نهايي جام حذفي 
مقابل رنس، قهرماني خود در لوشامپيونه را جشن گرفته بودند شنبه شب 
با برتري قاطعانه 3 بر صفر جام حذفي فرانسه را هم تصاحب كردند و حالا 
براي پيروزي مقابل اينترميلان و فتح ليگ قهرمانان اروپا لحظه شماري 

مي كنند تا سه گانه را بالاي سر ببرند و تاريخ سازي كنند. 
تيم انريكه در موقعيتي كاملًا متفاوت با اينت��ر اينزاگي قرار دارد. اينتر 
هر دو جام ايتاليا را تقديم رقباي خود كرده اس��ت؛ ج��ام حذفي را به 
آ ث ميلان و سري آ را به ناپولي و حالا فقط يک اميد دارد و آن هم فتح 
ليگ قهرمانان است، اما در پاريس همه براي فتح سه گانه لحظه شماري 
مي كنند. اين شرايط كاملًا متفاوت فيناليست هاي ليگ قهرمانان اروپا 
براي بازي 10 خردادماه است. هرچند كه نمي توان چيزي را پيش بيني 
كرد، اما ظاهراً همه چيز به سود انريكه و پاريسي ها در جريان است تا مرد 
اسپانيايي نيمكت پی اس جی از همين حالا به فكر تاريخ سازي و برپايي 
جشن فتح سه گانه باشد. پاري سن ژرمن براي شكست دادن رنس كار 
چندان سختي نداشت و حتي زياد به خودش هم فشار نياورد تا خود را 
آماده بازي مقابل اينتر كند. انريكه بعد از پايان اين بازي با اشاره به اينكه 
تمام هوش و حواس��ش معطوف به بازي با اينتر است، گفت: »پيروزي 
شيريني را به دست آورديم. اين يک بازي بسيار خوب بود. رسيدن به 
فينال آسان نيست. فكر مي كنم ما بهترين راه ممكن را براي فينال 31 
ماه می)10 خرداد( آماده كرده ايم. مدت ها ب��ه اين فينال فكر كرديم. 

مي خواهيم با هوادارانمان تاريخ بسازيم. ما آماده ايم.«
سرمربي پاري سن ژرمن درباره مصدوميت خويچا كواراتسخليا گفت: 
»موضوع جدي نيس��ت. او بعد از گرم  كردن احس��اس ناراحتي كرد و 
نمي خواستيم ريسک كنيم. ما يک تيم واقعي هستيم. همه ما به عنوان 
يک تيم آماده ايم و به فينال ليگ قهرمانان فكر مي كنيم. اميدوارم اين 
لحظه براي همه بس��يار خاص باش��د.« لوئيس انريكه حرف هايش را 
اينگونه به پايان رساند: »فينال ليگ قهرمانان اروپا مهم ترين مسابقه در 
يک فصل است. بايد به بهترين شكل ممكن آماده شويم. مديريت همه 
چيزهايي كه تيم را احاطه كرده اند، آسان نيست. ما يک تيم جوانيم، اما 
تجربه داريم و مي دانيم كه در اين لحظات حساس بايد چگونه رفتار كرد. 

اميدوارم بتوانيم در پايان بازي مقابل اينتر جشن بگيريم.«

آرمنيا بيله فلد در فينال جام حذفي كم آورد

پايان طلسم 27 ساله 
اشتوتگارت

اش��توتگارت ناكامي اش در بوندس ليگا را با قهرمان��ي در جام حذفي 
جبران كرد. فينال جام حذفي فوتبال آلمان موسوم به دي اف بي پوكال، 
در ورزشگاه المپيک برلين برگزار ش��د و اشتوتگارت با پيروزي 4 بر 2 
تيم شگفتي ساز آرمنيا بيله فلد را شكس��ت داد. جام قهرماني درحالي 
به تيم نهم بوندس ليگا رس��يد كه ش��اگردان سباستين هوينس براي 
رسيدن به اين موفقيت تا لحظه آخر دست از تلاش نكشيدند. هواداران 
اشتوتگارت انتظار داشتند تيم محبوب شان همانند فصل گذشته كه 
نايب قهرمان آلمان شده بود، بدرخشد، ولي فصل برايشان خوب پيش 
نرفت و در نهايت خبري از كسب سهميه ليگ قهرمانان نيست. منتها 
فتح جام حذفي پس از 27 سال، سهميه ليگ اروپا را براي اشتوتگارت 
تضمين كرد. قهرمان بوندس ليگا در س��ال 2007 فرصت قهرماني در 
جام حذفي را از دس��ت نداد و حالا بايد س��وپرجام آلمان را نيز مقابل 

بايرن مونيخ برگزار كند. 
سباس��تين هوينس اولين جام دوران مربيگري اش را به دست آورده 
و از اين پس او نيز يكي از مربيان موفق آلمان به حس��اب خواهد آمد. 
اشتوتگارت از س��ال 2007 به بعد ديگر هرگز در هيچ رقابتي صاحب 
جام نشد و طلسم انتظار 18 ساله هواداران در برلين شكست. در تاريخ 
جام حذفي آلماني بايرن مونيخ با 20 قهرماني ركورددار است. اين تيم 
درحالي 25مردادماه باي��د رودرروي بايرن مونيخ قرار بگيرد كه فصل 
گذش��ته در س��وپركاپ مغلوب لوركوزن ش��د و تنها يک بار )1992( 
طعم قهرماني در اين رقابت را چش��يد. نيک وولتميد زننده اولين گل 
اشتوتگارت در فينال جام حذفي همان بازيكن 23ساله اي است كه در 
اين فصل براي تيمش 17گل )در تمامي رقابت ها( به ثمر رس��انده و 
يكي از مهره هاي كليدي هوينس محسوب مي شود. وولتميد با عملكرد 
درخشانش ناگلزمان س��رمربي تيم ملي آلمان را نيز مجبور كرد، او را 
براي اولين بار به اردوي مانش��افت دعوت كند. نام آرمنيا بيله فلد براي 
ايراني ها آشناست؛ همان تيم آلماني كه روزگاري علي دايي براي آنها 
بازي مي كرد. اين تيم در حال حاضر به دسته سوم آلمان سقوط كرده و 

با اين  وجود تيم هاي مدعي بيله فلد را دست كم گرفتند. 
آرمنيا بيله فلد براي صعود به فينال جام حذفي چهار تيم از بوندس ليگا 
را حذف كرد و حسرت جام را به دلشان گذاشت. شاگردان ميشل كنيات 
اولين تيم  دسته سومي هستند كه چهار تيم از دسته  اول فوتبال آلمان 
را در جام حذفي كنار زده اند. پيروزي 2 بر صفر بر يونيون برلين آنها را به 
يک هشتم نهايي رساند، فرايبورگ مقابل بيله فلد 3 بر يک باخت تا همه 
نگاه ها به يک چهارم نهايي باشد، اما وردربرمن نيز از پس آنها برنيامد و 
با قبول شكست 2 بر يک، لوركوزن حريف بيله فلد شد. تيم ژابي آلونسو 
نيز 2 بر يک به رقيب دسته سومي باخت تا معلوم شود درخشش اين تيم 
اتفاقي نبوده است. با اين حال اشتوتگارت در فينال رؤياي تيم كنيات 
را نقش بر آب كرد، وگرنه يک تيم دسته  س��ومي فصل آينده نماينده 

آلمان در ليگ اروپا مي شد.

دنيا حيدري

درآمدزايي واليبال از جيب بازيكنان
درست در شرايطي كه انتظار مي رفت فدراسيون واليبال تدبيري براي 
مقابله با زياده خواهي ها در فصل نقل و انتقالات بينديشد، صحبت هاي 
تقوي، رئيس فدراسيون واليبال از واقعيتي تلخ پرده برداشت تا اوضاع 
پيچيده تر شود، چراكه فدراسيون رسماً با تصميماتي كه گرفته به جاي 

حمايت  در حال ايفا كردن نقش شريک اجباري بازيكنان است!
تقوي صراحتاً مي گويد وقتي بازيكنان بابت صدور كارت مبلغي پرداخت 
مي كنند، چرا لژيونرها نبايد دست به جيب شوند! جالب تر اينكه جناب 
رئيس در توجيه درخواس��ت فدراس��يون براي پرداخ��ت 10درصد از 
مبلغ قرارداد بازيكنان به عنوان ح��ق صدور كارت بازي بين المللي پاي 

واسطه هايي را كه بيشتر از فدراسيون پول مي گيرند، به ميان مي آورد.
اما چه دليلي دارد كه تقوي بخواهد فدراسيون را با واسطه ها مقايسه كند 
و قدم در راه آنها بگذارد. مگر واسطه ها همان دلال هايي نيستند كه روزگار 
ورزش را سياه كرده اند و چند سالي اس��ت كه همان رويه را در واليبال 
هم در پيش گرفته اند. مگر واس��طه ها باعث ايجاد هرج و مرج در نقل و 
انتقالات نمي شوند، پس چرا فدراس��يون در توجيه اقدام تعجب برانگيز 

خود از دلال ها وام گرفته و پاي آنها را به ماجرا باز كرده است!
بي شک دلاليلي كه تقوي برمي شمارد، نمي تواند سهم خواهي فدراسيون 
را توجيه كند. البته دريافت مبلغي جهت صدور ITC غيرقانوني يا حتي 
غيرموجه نيست و در بيشتر كشورهاي صاحب سبک دنيا از جمله فرانسه، 
روسيه، هلند و تركيه نيز چنين مبلغي از بازيكنان دريافت مي شود، اما 
رقم دريافتي منطقي و چيزي حدود 2 تا 3 هزار دلار است، نه 10 درصد 
از مبلغ قرارداد! در واقع تنها كوباست كه در اين زمينه سياستي مشابه 
ايران دارد، البته با اين تفاوت كه آنها با پيامدهايي نظير تغيير مليت برخي 
بازيكنان براي فرار از محدوديت هاي داخلي مواجه هستند و شايد در نظر 
گرفتن چنين قانوني صرفاً براي ممانعت از تغيير مليت بازيكنان باشد. 
ظاهراً تقوي ترجيح مي دهد داستان را به گونه اي ديگر تفسير كند و توپ 
را به ميدان ايجنت ها بيندازد. اما اينكه در روابط بين بازيكن و دلال رقم 
هنگفتي به واسطه مي رسد دليل نمي ش��ود فدراسيون هم براي عقب 
نماندن از قافله سهم خواهي كند،  آن هم 10 درصد از كل رقم قرارداد را! 
سؤال اينجاست؛ چرا نهادي كه بايد داور باشد و نهايتاً نقش حامي را بازي 

كند براي سودآوري شخصي وارد زمين اين بازي مي شود؟
رئيس فدراس��يون در توجيه اين اقدام مي گويد وقتي بازيكنان داخلي 
اين مبلغ را مي پردازند، لژيونرها هم بايد بپردازند، اما بحث اين است كه 
اصلًا چرا بازيكن، چه داخلي و چه لژيونر بايد 10 درصد قراردادش را بابت 

دريافت ITC بپردازد؟ 
مس��ئله مهم تر هم اين اس��ت كه اگر بازيكن اين مبلغ را بابت دريافت 
كارت بازي بپردازد، آيا فدراس��يون هم گامي براي سامان دادن به نقل 
و انتقالات برمي دارد و قانوني براي مقابله با زياده خواهان در اين عرصه 

وضع مي كند؟ 
جالب اس��ت كه در گذش��ته فدراس��يون تلاش مي كرد با حمايت هاي 
مستقيم و غيرمستقيم از لژيونرها مسير پيشرفت آنها را هموار كند و در 
همين راستا نيز  در مواردي، حتي مبالغ دريافتي از باشگاه هاي خارجي 
بابت صدور ITC مجدداً به بازيكنان بازمي گشت، اقدامي كه هم حمايت 
مالي محسوب مي ش��د و هم نش��انه اي از احترام به شخصيت حرفه اي 
بازيكنان ايراني. اين نوع نگاه، تأثير مستقيمي در عملكرد موفق تيم هاي 
ملي نيز داشت، اما امروز فدراسيون با بهانه هايي چون مقابله با دلال ها 
و واسطه ها و ايجاد عدالت بين بازيكنان داخلي و لژيونرها خود در مسير 
همان دلال ها قدم گذاشته است، منتهي با درصد پايين تر، درحالي كه 
فدراسيون واليبال بايد از طرق ديگر درآمدزايي كند، نه از جيب بازيكنان. 
اما به نظر مي رسد درصد گرفتن از بازيكنان داخلي و لژيونرها كه قاعدتاً 
افزايش آنها دستاوردي بزرگ براي واليبال اس��ت، به مراتب ساده تر از 

جذب اسپانسر و راه هاي متداول ديگر براي درآمدزايي است.

ناصر رسولي دبير فدراسيون تيراندازي، در واكنش به حاشيه هاي 
ايجاد شده پس از افزايش قيمت فشنگ هاي اهداف پروازي به ايرنا 
گفت: »با توجه به اينكه تيراندازي، رشته اي تجهيزات محور است، 
اولين بخشي كه از اين شرايط آسيب ببيند خود فدراسيون است، 
چراكه ما ارتباط مستقيمي با جامعه هدف داريم. حدود 50 درصد 
نسبت به سال گذشته افزايش قيمت داشتيم كه رئيس فدراسيون 
از همان ابتدا درصدد ارائه راهكار ب��راي كاهش آن بود. در بخش 
تفنگ و تپانچه، ساچمه هايي كه استفاده مي شود، خارجي است و 
در حال حاضر بحث فشنگ اهداف پروازي كه توليد داخل است، 
مدنظر بوده كه فدراسيون تلاش دارد، موضوع افزايش قيمت آن 

نيز به شكلي مديريت شود تا مشكل ورزشكاران حل شود.«
رسولي در پاس��خ به اين س��ؤال كه برنامه هاي تيم ملي با اين 
شرايط چگونه پيش مي رود، گفت: »خوشبختانه ارتباط خوبي 
بين فدراسيون و وزارت دفاع برقرار بوده و همكاري مناسبي بين 
طرفين ايجاد شده و انتظار داريم با تدبير مسئولان مربوطه اين 
بحث نيز به سرانجام برسد. با تمام اتفاقات اخير، حتي يک روز 

هم برنامه هاي تيم ملي را به تعويق نينداختيم.«

افزايش قيمت فشنگ را مديريت مي كنيم

شيوا  نوروزي
      گزارش یک

س�ال 2017 كفش ها را آويخت، يك س�ال استراحت 
كرد، سپس در سال 2018 هدايت تيم زير 14 سال رئال 
را برعهده گرفت. دوره حرفه اي يوفا را در كنار رائول، 
ژاوي و والدس پش�ت سر گذاش�ت و مدرك آن را در 
سال 2019 دريافت كرد. سپس جهش�ي بزرگ كرد و 
حالا اينجاست؛ در بزرگ ترين تيم دنيا. صحبت از ژابي 
آلونس�و اس�ت، مردي كه با لوركوزن شايستگي هاي 
خود را نشان داد و حالا در بازگشت به رئال مي خواهد 
كهكشاني ها را دوباره به اوج قدرت برگرداند. مراسم 
معارفه او ام�روز برگزار مي ش�ود و ژاب�ي كارش را از 

يك شنبه آينده رسماً آغاز مي كند.

 بزرگ ترين تيم دنيا 
تحت فرمان ژابي

بازتاب

قوانينشركتيپلهفرارتيمهايشبهدولتي

مجلس روز گذشته پرداخت هرگونه وجهي 
از محل بودجه كل كشور به ورزش حرفه اي 
را ممنوع كرد. دي�روز نمايندگان در صحن 
علني مجل�س با ماده 9 لايح�ه نظام جامع 
باش�گاهداري موافق�ت كردند. براس�اس 
م�اده 9 اين لايح�ه؛ هرگون�ه تصدي گري 
دستگاه هاي اجرايي موضوع ماده)5( قانون 
مديريت خدمات كش�وري مص�وب 8/ 7/ 
1386 در امر باش�گاهداري و تيمداري در 
ورزش حرفه اي ممنوع و پرداخت هرگونه 
وجهی از محل بودجه كل كشور به هر شكل 
و هر نحو به ورزش حرفه اي در حكم تصرف 
غير قانوني در وجوه و اموال دولتي اس�ت. 

    
مصوب��ه مجلس اين ابه��ام را ايج��اد كرد كه 
با اي��ن اوض��اف وضعي��ت تيم هاي��ي چون 
س��پاهان، فولاد خوزس��تان، مس ، گل گهر و 
آلومينيوم چه خواهد ش��د. ب��ا پيگيري هاي 
خبرنگار »جوان«، مشخص ش��د اين مسئله 
امروز مش��كلي ب��راي باش��گاه هاي صنعتي 
ايج��اد نمي كند، ام��ا با توجه به حساس��يت 
فيف��ا و اي اف س��ي و قانون فيرپل��ي مالي در 
ادامه اوض��اع مي تواند چالش برانگيز ش��ود. 
كاظ��م اولايي، عضو هيئت موس��س اتحاديه 
باشگاه ها با مثبت ش��مردن چنين مصوباتي 
تأكيد مي كند اين باش��گاه ها كام��لًا دولتي 
نيستند و اين يعني پله فرار: »شخصاً از چنين 
مصوباتي استقبال مي كنم، اما مسئله اين است 
كه باش��گاه هاي نامبرده شده دولتي نيستند، 
بلكه ش��به دولتي يا همان خصولتي هستند، 
يعني اگرچه عمده سهام آنها دولتي است، اما 
ضوابط و مقررات حاكم بر آنها شركتي است، 
به همين دلي��ل قانون اجازه مي ده��د آنها تا 

حدودي براي ورزش هزينه كنند.«
    

مديرعامل س��ابق اس��تقلال اما بر اي��ن باور 
اس��ت كه بايد پروتكل هايي نوش��ته شود كه 
براس��اس آن محدوده تيم هاي خصولتي هم 
مشخص شود: »ما بايد براي اينها هم پروتكل 
و دس��تورالعمل بنويس��يم، چراكه گاه شاهد 

حجم بالاي پول در يک اس��تان هس��تيم كه 
در اس��تان ديگر حجم آن ان��دك و حتي در 
استاني ديگر ش��ايد هيچ باشد. حال آنكه اين 
پول ها درآمد حاصل از انفال است و انفال هم 
ش��رعاً ثروت هاي عمومي محسوب می شود. 
مثلًا درست است كه نفت در آبادان است، اما 
اين انفال است. مس انفال اس��ت. آلومينيوم 
انفال اس��ت و اين نياز دارد ب��ه يک صندوق 
مسئوليت اجتماعي كه 85ميليون ملت ايران 
از آن اس��تفاده كنند، نه فقط ي��ک محدوده 
جغرافيايي خاص. اين اشكال دارد،. اما آنهايي 
كه دارند اس��تفاده مي كنند دولتي نيستند. 
تعريف دولت در مورد ش��ركت هايي كه مورد 
نظر شماست صادق نيس��ت. به همين دليل 
مش��كلي گريبانگيرشان نمي ش��ود، اما فعلًا، 
چراكه آنها شامل قوانين ش��ركتي مي شوند 
كه ما اصطلاحاً به آن شبه دولتي يا خصولتي 
مي گوييم. درست است سهام عمده آنها براي 
دولت اس��ت، اما دولتي تلقي نمي شوند، بلكه 
شركت هاي وابسته به دولت تلقي مي شوند.«

اوليايي همچنين با اش��اره با انفال بودن تمام 
معادن كش��ور بر اين باور اس��ت كه بايد حق 
مردم ب��ه صورت مس��اوي بين آنها تقس��يم 

شود: »در برخي استان ها درآمد اين تيم ها از 
معادن است و معادن انفال است. انفال، يعني 
ثروت هاي عموم��ي و وقتي م��ا از ثروت هاي 
عمومي داريم ب��راي ورزش هزينه مي كنيم، 
درست نيست، خيلي از استان ها كه به شكل 
ديگري به كشور خدمت مي كنند از اين درآمد 
محروم باشند و تنها اس��تاني كه معدن در آن 
وجود دارد از آن استفاده كند و بهره ببرد. در 
واقع اين نقص كار است كه بايد دستورالعمل و 

آيين نامه اي براي آن نوشته شود.«
    

مديرعامل سابق پاس مي گويد دستورالعمل 
عدم پرداخت هرگونه وجهي از دولت به باشگاه 
حرفه اي كه باعث عدم تيمداري صنعت نفت 
ش��د، گامي مثبت بود: »وزارت نفت بس��يار 
خوبي كرد. اتفاقاً كار او باعث شد باشگاه هاي 
نظامي ه��م به دس��تور فرمانده��ي كل قوا و 
ستاد كل نيروهاي مس��لح امتيازهاي خود را 
واگذار كنن��د، چراكه دولت نباي��د تيمداري 
كند. اين مغاير با فيرپلي مالي اس��ت. فيرپلي 
مالي خوش��بختانه در برنامه پنج  ساله هفتم 
گنجانده شده و در فيفا 2011 نوشته، 2015 
ابلاغ كرده، فيف��ا 2015 اجرا كرده و تيم هاي 

انگليسي را جريمه كرد. دو سال هم هست كه 
برای اجرای آزمايشی به ايران ابلاغ شده است. 
فيرپلي مالي اين اجازه را نمي  هد كه از جيب 

دولت براي فوتبال هزينه شود.«
اوليايي بر اين باور است كه فيفا و كنفدراسيون 
فوتبال آسيا در نهايت باعث اجراي قانون فيرپلي 
مالي در ايران مي ش��وند، پس بايد همين امروز 
براي آن قانونی نوشت: »فيرپلي مالي مي گويد 
از كجا آورده ايد و هزينه مي كنيد؟ نه بايد دولت 
بدهد، نه بايد قرض كنند، نه وام بگيرند، بلكه بايد 
از درآمد خودشان هزينه كنند و همين مسئله 
فوتبال كش��ور را كه همين امروز هم با چالش 
عظيمي مواجه اس��ت، جلوتر با مشكل بدتری 
مواجه خواهد كرد. به همي��ن دليل اگر همين 
امروز به دنبال نوشتن مقررات باشيم سال هاي 
آينده مي توانيم در آسيا شركت كنيم و با جرائم 
مواجه نش��ويم. در غير اين صورت بايد خود را 
آماده عواقب آن كنيم. همانطور كه چند س��ال 
است به واسطه ارائه آمار و گزارش هاي غيرواقعي 
مجوز حرفه اي دريافت و به آسيا راه پيدا كرديم، 
اما كلي هم جريمه دلاري داديم و اين خطرناك 

است، هم براي كشور و هم فوتبال آن.«
    

علوي، مدير روابط عمومي فدراسيون فوتبال 
هم با تأييد صحبت ه��اي كاظم اوليايي تأكيد 
دارد مصوبه مجلس شايد امروز مشكلي ايجاد 
نكند، چون اين تيم ها صرفاً دولتي نيس��تند 
و عموماً ش��به دولتي و خصولتي هس��تند، اما 
با توجه به قواني��ن فيفا و  اي اف س��ي، هرچه 
س��ريع تر بايد تكلي��ف مالكيت باش��گاه هاي 
صنعتي مشخص شود تا فرداروز در اخذ مجوز 
حرفه اي و ديگر مسائل با مشكل مواجه نشوند. 
اما سؤال اينجاست كه اگر مجلس مصوبه اي 
داده، چرا به ط��ور كامل به هم��ه جوانب آن 
نينديش��يده تا دس��ت فوتبال براي هميشه 
از جي��ب دولت و حتي از جيب ش��ركت هاي 
خصولتي كه حق تمام مردم كشور است، كوتاه 
شود وقتي اين قوانين نصفه و نيمه نمي تواند 
دردي از مس��ئله اصلي)دست درازي به جيب 

ملت ( را دوا كند. 

قانونمجلسفعلاًكارسازنيست!
دنيا حيدری       گزارش 2
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